

TiO₂ 负载的 Pd₄ 催化剂上 CO 氧化偶联制 DMO 的理论研究

曹月婷¹, 林浩¹, 冯雪¹, 韩冰莹², 凌丽霞^{1,2*}, 刘平³, 王宝俊^{2*}

¹太原理工大学化学化工学院, 山西省太原市迎泽西大街 79 号, 030024

²太原理工大学煤科学与技术教育部和山西省重点实验室, 山西省太原市迎泽西大街 79 号, 030024

³中国科学院山西煤炭化学研究所煤转化国家重点实验室, 山西省太原市桃园南路 27 号, 030001

*Email: linglixia@tyut.edu.cn; wangbaojun@tyut.edu.cn

草酸二甲酯 (DMO) 作为一种重要化工原料, 广泛应用于加氢制乙二醇[1]。CO 氧化偶联是 DMO 合成的主要方法, Pd 是这一过程中有效的催化剂。由于 Pd 是贵金属, 极大的限制了其大规模工业化生产, 因此如何减少 Pd 的用量且保持其高催化活性成为我们研究的重点。将贵金属高分散性地负载在载体上, 不仅能减少贵金属的用量, 而且还可以提高催化剂的催化活性[2]。采用密度泛函理论 (DFT) 方法对 CO 氧化偶联在完美和缺陷 TiO₂(001) 表面负载的 Pd₄ 催化剂上的反应进行了研究。结果表明: 在这两种催化剂上有两条反应路径: CO-COOCH₃ 和 COOCH₃-COOCH₃ 偶联路径, 其中 COOCH₃-COOCH₃ 偶联是最优路径。通过比较最优路径的决速步骤能垒发现, 缺陷 TiO₂(001) 表面负载的 Pd₄ 催化剂对 CO 氧化偶联制 DMO 反应表现出更高的催化活性。这表明 Pd₄/TiO₂-O_v 不仅减少了 Pd 催化剂的用量, 并且保持着较好催化活性。

关键词: CO 氧化偶联制 DMO; Pd₄/TiO₂; Pd₄/TiO₂-O_v; DFT

参考文献

[1] Zhao, L.; Zhao, Y.; Wang, S.; Yue, H.; Wang, B.; Lv, J.; Ma, X. *Ind. Eng. Chem. Res.* **2012**, *51*: 13935.

[2] Gao, X.; Zhao, Y.; Wang, S.; Yin, Y.; Wang, B.; Ma, X. *Chem. Eng. Sci.* **2011**, *66*: 3513.

CO Oxidative Coupling to DMO over Pd₄ Supported on TiO₂ Catalyst: A DFT Study

Yueting Cao¹, Hao Lin¹, Xue Feng¹, Bingying Han², Lixia Ling^{1, 2*}, Ping Liu³, Baojun Wang^{2*}

¹College of Chemistry and Chemical Engineering, Taiyuan University of Technology, Taiyuan 030024

²Key Laboratory of Coal Science and Technology of Ministry of Education and Shanxi Province, Taiyuan University of Technology, Taiyuan 030024

³State Key Laboratory of Coal Conversion, Institute of Coal Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Taiyuan 030001

DMO as an important raw material is widely used in hydrogenation to ethylene glycol, and CO oxidative coupling to DMO is the crucial step. Pd is an effective catalyst for this reaction. However, the large-scale industrial production is greatly restricted due to its expensive price. Therefore, how to reduce the amount of Pd and maintain its high catalytic activity has become the focus of our research. In this work, the mechanism of CO oxidative coupling to DMO was studied on both perfect and defective TiO₂(001) surfaces supporting Pd₄ cluster by DFT calculation. The results show that the defective TiO₂(001) supporting Pd₄ cluster shows better catalytic activity by comparing the energy barrier of rate determining step, which implies that Pd₄/TiO₂-O_v not only reduces the amount of Pd catalyst, but also has a high catalytic activity.

This work is supported by NSFC (Grant Nos. 21576178 and 21476155), KNSFC (21736007), SSCC (No. 2016-030) and the Foundation of State Key Laboratory of Coal Conversion (J18-19-602).